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 دولت ســیزدهم به منظور کنترل قیمــت ارزهای 
خارجی خصوصا دلار سیاست ارزی جدیدی را در دستور 
کار خود قرار داده است. در گذشته نیز در همین دولت ارز 
4200 تومانی حذف شد. اتفاقی که باعث افزایش چند 
برابری قیمت کالاهای  اساسی شــد. حال باید دید این 

سیاست ارزی جدید دولت چه...

نقدی بر سیاست های اقتصادی دولت
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می کند و شــاهد اظهار نظر مقامات کشورهای مختلف 
در این خصوص هســتیم به نحوی است که گرچه همه 
طرفین قائل بــه احیای توافق و از ســرگیری مذاکرات 
هستند اما به نظر می رسد که این توافق بیش از احیا به 
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»آرمان ملی«  راه اندازی مرکز مبادله ارزی از سوی بانک مرکزی را بررسی می کند

رولـت روسـی 
    محمد رضا فرزین با اجرای طرح جدید که سال  گذشته پس از حمله نظامی روسیه به اوکراین در سیستم بانکی روسیه به اجرا درآمد 

و از سقوط ارزش روبل جلوگیری کرد، امیدوار است بتواند بخشی از ارزش پول ملی را بازیابد

بزرگداشت سالروز استقلال کانون وکلا رابطه ایران و آژانس به چه سمت و سویی می رود؟ غربی ها؛ توافق جدید به جای برجام

آنچه در یازدهمین اجلاس خبرگان رهبری گذشت؛ 

آیت ا... جنتی رئیس ماند

از اول انقلاب تا به امروز که 44 سال می گذرد، آنقدر تحت فشار فضای 
منطقه ای و بین المللی نبودیم یعنی غرب دارد تمام تلاشش را می کند که 
تمام فشارش را روی ما تخلیه کند تا ما را در تنگنای مخصوصا اقتصادی 
و بعد هم سیاسی قرار دهد. با چهار اختلافی که با غربی ها داریم و در وهله 
اول، اتهام کمک پهپادی ایران به روسیه است که خیلی مورد توجه غربی ها 
قرار گرفته. سفر پریروز آقای بایدن به کی یف نشان می دهد که غربی ها 
خیلی مصمم هستند که زلنسکی را برای رسیدن به پیروزی تقویت کنند. 
حالا تا چه حدی این کار امکان داشته باشد نامعلوم است ولی به هر حال 
رئیس جمهور آمریکا شخصیت جهانی برجسته است و سفر مهمی از جهت 
سیاسی است. مساله دوم، نابسامانی در برجام است. مساله سوم که امروز 
خیلی اهمیت پیدا کرده، مساله آژانس و اتهام جدیدی که علیه ایران وارد 
کردند که به غنی سازی 84 درصدی رسیده و توسط سازمان انرژی اتمی 
ایران تکذیب شد و قرار است که گروهی از کارشناسان آژانس جهت بررسی 
به ایران سفر کنند. نکته ای که در این میان وجود دارد نشست شورای حکام 
در اوایل مارس است و اگر ایران به همین رویه ادامه دهد و نتواند آژانس را 
راضی کند و اجازه ندهد به احتمال خیلی زیاد ممکن است که شورای حکام 
علیه ایران یک قطعنامه تنبیهی صادر کنند که کار را  سخت خواهد کرد. در 
اینصورت پرونده به شورای امنیت می رود . هرچند امیدواریم که این اتفاق 
نیفتد ولی ممکن است پرونده ذیل هفتم منشور برود و بر همه کشورهای 
دنیا واجب می شود که ایران را تحریم کنند. مساله چهارم، حوادثی است 
که در داخل اتفاق افتاد اروپایی ها از این جهت هم ایران را تحت فشار 
قرار دادند و اینکه گفته می شود خبرنگاران اینترنشنال مورد تهدید واقع 
شده اند بیشتر فضاسازی علیه ایران است ولی به قدری آمادگی و پذیرش 
این اتهامات را داریم که هر اتهامی وارد کند، بلافاصله در فضای بین المللی 
قابلیت پذیرش پیدا می کند. بنابراین ما در شرایط بسیار حساسی هستیم. 
دولت باید تا آنجا که میسر است فضای داخلی را آرام تر کند .حال حاضر 
از جانب اسرائیل با توجه به مانور مشترکی که با آمریکایی ها اجرا کردند، 
خطر وجود دارد. این درحالی است که شاید دومین مانورشان تا دو هفته 
دیگر شروع شود و می تواند یک سیگنال  برای ما باشد. با توجه به اینکه 
غنی سازی به 84 درصد رسیده، تنها 6 درصد دیگر باقی مانده که به غنی 
سازی بمب هسته ای برسیم. به همین دلیل اسرائیلی ها منتظرند تا این 
شرایط به وجود بیاید و آمریکایی ها اجازه دهند تا به سایت های هسته ای 
ایران حمله کنند. امیدواریم چنین نشود ولی شرایط بسیار حساس است 
و دولت باید حتما اجازه دسترسی به کارشناسان آژانس را قبل از تشکیل 
شورای حکام بدهد. درواقع رویکرد شل کن، سفت کن در مورد برجام 
اشتباه است. اگر برجام امضا شود قیمت دلار یکمرتبه شاید بین 15 تا 
20 هزار تومان سقوط خواهد کرد. واقعیت این است که آمریکایی ها خیلی 
راجع به برجام جبهه خصومت آمیزی نگرفتند و از این طرف هم اتحادیه 
اروپا هیچ صحبتی راجع به برجام نکرده. این نشان می دهد که بیش از همه 
آمریکا خواهان به سرانجام رسیدن برجام و درنگرفتن جنگ در منطقه 
خاورمیانه است. روس ها خیلی علاقه مند نیستند که مشکل ایران با غرب از 
بین برود و نفت ایران جایگزین نفت روسیه شود و ایران رقیبی برای روسیه 
شود. چینی ها  آمادگی سرمایه گذاری در ایران را ندارند. زیرساخت های 
ما اجازه سرمایه گذاری چهارصد میلیارد دلاری را  نمی دهد. بنابراین این 
سفر بیشتر پرستیژی و مانوری برای اینکه به مخالفین داخلی و فضای 
بین المللی بگویند تا این پیام مخابره شود که در انزوای بین المللی قرار 
نداریم. تشریفات سفر بسیار فوق العاده و خارق العاده بود ولی با محتویات 

سفر همخوانی نداشت . 

آغاز اسفندماه خاصه هفتمین روز آخرین ماه زمستان برای اعضای کانون 
وکلا یادآور رویدادی است که امروز پس از 70 سال نقطه ثقل نهاد وکالت تعبیر 
می شود و مایه افتخار اعضای کانون وکلاست. قریب به 70 سال پیش، مردی از 
تبار حقوقدانان این سرزمین شالوده بارور شدن نهال نورسته نهاد وکالت را که 
آن روزها جوان برومند سی و چند ساله ای بود آنچنان استوار و درست بنا کرد که 
امروز این درخت ریشه دار و با اصالت به رغم تندبادها و هجمه های بی شماری که 
از هر سو بر آن می تازد استوار و با صلابت در هیبت دفاع از حقوق ملت به حیات 
پرافتخارش ادامه داده و می دهد. پس از اینکه سال ها حداقل توقع اعضای کانون 
وکلا بر ثبت هفتم اسفندماه به عنوان روز وکیل مدافع یا استقلال کانون وکلا در 
تقویم رسمی کشور به انحای مختلف اجابت نشده امروز شاهد نفوذ تفکری در 
کانون وکلا هستیم که بر عدم برگزاری مراسم پاسداشت هفتم اسفندماه اصرار 
دارد! غافل از اینکه اتفاقا فلسفه وجودی و بزرگداشت چنین روزی، یادآوری و تذکر 
رسالت ذاتی کانون وکلاست که در دفاع از حقوق مردم و همراهی با ملت شریف 
ایران تعریف شده است.  تاریخچه نهاد وکالت موید این ادعاست که اعضای کانون 
وکلا در بزنگاه های تاریخی دوشادوش ملت ایران بوده از هیچ کوششی در راستای 
دفاع از حقوق ملت و همراهی با مردم دریغ نکرده اند. اگر هرسال ضرورت و دلیل 
برگزاری مراسم هفتم اسفندماه در یادآوری و پاسداشت ضرورت حفظ استقلال 
کانون وکلا خلاصه می شد امسال بهانه و دلیلی مهم و قابل تامل برای هرچه 
باشکوه تر برگزار شدن این مراسم مهیاست و آن یادآوری و تکریم رسالت ذاتی 
وکیل مستقل و کانون وکلای مستقل است. درپاسخ به کسانی که درک شرایط 
فعلی جامعه و شرایط روحی مردم را دلیل عدم برگزاری مراسم هفتم اسفندماه 
می دانند باید گفت مگررسالت ذاتی وکیل دادگستری و کانون وکلا چیزی جز 
دفاع از حقوق مردم و بودن کنار ملت است که اعضای کانون وکلا به بهترین 
شکل ممکن، بدون کمترن توقعی به آن عینیت بخشیدند؟ وکلای دادگستری 
را سربازان عدالت جامعه حقوقی کشور می دانند و انتساب همین عنوان پرمایه 
و ارزشمند موید رسالت سنگین و حساس وکیل دادگستری است. ماهیت ذاتی 
کانون وکلای دادگستری همانا ملجا و پناهگاه مظلومی است که به قصد دادستانی، 
به اعضای این کهن دیار با صلابت یعنی وکلای مدافع حق پناه می آورد لذا اعضای 
این نهاد مدنی بنا بر اصول حرفه ای و تکلیف صنفی خویش به دور از جنجال های 
سیاسی به انجام وظیفه خویش اقدام می کنند. کانون وکلای دادگستری خانه 
مشترک هزاران وکیل دادگستری است که می توان به عنوان کهن ترین نهاد 
مدنی کشور از آن نام برد، این نهاد مدنی دیرپا نماد حاکمیت قانون و احترام به 
حقوق شهروندی است. تکالیف تعریف شده برای اعضای این خانه صنفی یعنی 
وکیل دادگستری چیزی نیست جز اقدام به دفاع از حق که مقدمه حفظ کرامت 
انسانی است. کانون وکلای دادگستری تنها نهاد مدنی کشور است که با بیش از 
یک قرن اعتبار در فضای قضائی- اجتماعی کشور به دفاع از حقوق مردم پرداخته 
علی رغم حیات پرافتخار، این نهاد مدنی همواره با فراز و نشیب مواجه بوده که 
بعضا محصول دخالت برخی بوده است، علی رغم دخالت های گاه و بیگاه در اداره 
خانه مشترک هزاران وکیل دادگستری، منش و رفتار وکلای دادگستری مبین 
این امر واضح و روشن است که اعضای کانون وکلا به دور از جنجال ها صرفا به 
انجام تکلیف حرفه ای خویش اقدام کرده، فارغ از جناح بندی های سیاسی و... تنها 
دغدغه اش اعمال قانون و احیای حقوق ملت است. با این وصف هیچ بهانه و دلیلی 
عدم برگزاری سالروز استقلال کانون وکلا را توجیه نکرده، اتفاقا شرایط فعلی 
جامعه بهترین بهانه و موجه ترین دلیل است برای پاسداشت و یادآوری ضرورت 
مستقل بودن نهاد وکالت به عنوان تنها نهاد مدنی کشور. بدون شک همکاران 
شریف و عزیزم در چنین روزی ضمن گرامیداشت هفتم اسفندماه دست در دست 
یکدیگر ضمن ابراز همراهی با هموطنان عزیزمان در سراسر ایران سرافراز، هدایا 

و تحفه های خویش را تقدیم هموطنان زلزله زده خواهند کرد. 

تحولات پیرامون برجام که هر روز ابعاد جدیدی پیدا می کند و شاهد 
اظهار نظر مقامات کشورهای مختلف در این خصوص هستیم به نحوی 
است که گرچه همه طرفین قائل به احیای توافق و از سرگیری مذاکرات 
هستند اما به نظر می رسد که این توافق بیش از احیا به پایان نزدیک تر است. 
به عبارت دیگر به نظر نمی رسد توافقی که در سال 2015 تحت عنوان 
برجام یا برنامه جامع اقدام مشترک انجام شده بود همچنان در دستور کار 
کشورهای غربی باشد. آنچه که غربی ها از آن صحبت می کنند یک راه حل 
سیاسی و دیپلماتیک است. حال اینکه راه حل دیپلماتیک شامل چه مواردی 
شود و چه تغییراتی نسبت به گذشته داشته باشد بحثی است که طبیعتا 
در مذاکرات تعیین می شود. لذا به نظر می رسد با توجه به اینکه در تاریخ 
ژوئن 2023 یعنی خردادماه سال آینده 8 سال توافق برجام تمام می شود 
باید این توافق را پایان یافته تلقی کرد. چون زمان بندی های برجام که 
رعایت نشد. لذا اگر قرار باشد مجددا توافق شود باید زمان بندی های جدید 
تعیین شود و روش های جدیدی برای بازرسی ها ایجاد شود که قطعا دیگر 

آن توافق نخواهد بود و توافق دیگری خواهد بود. از طرف دیگر باید به این 
نکته مهم نیز اشاره کرد که توافق میان ایران و آژانس نیز می تواند مقدمه ای 
برای یک توافق جدید باشد. البته باید گفت؛ با توجه به ادعاهای جدیدی که 
آژانس مطرح کرده در مورد غنی سازی بالای 60 درصد و 84 و... اینها تماما 
بحث هایی است که به نظر نمی رسد به سادگی قابل حل و فصل باشد. اگر هم 
چنین اتفاقی افتاده باشد گزارش بعدی آژانس خیلی تعیین کننده خواهد 
بود و باید دید اگر آژانس با ایران به توافق نرسد شورای حکام چه تصمیمی 
در مورد این گزارش آژانس اتخاذ خواهد کرد. البته در حال حاضر شرایط 
تغییر کرده و موضوعات جدیدی مطرح شده که این موضوعات جدید همه 
تاثیر گذار هستند. به غیر از مساله هسته ای مساله همکاری یا همراهی و 
شراکت ایران در کنار روسیه مطرح شده است. مساله اعتراضات داخلی یا 
خارجی که نسبت به ایران وجود دارد به عنوان مساله حقوق بشر درآمده 
و عمده تحریم ها نیز حول محور این دو مساله یعنی تحریم ها و حقوق بشر 
صورت می گیرد. لذا برجام تنها مساله ای نیست که میان ایران، اروپا، آمریکا 
و کشورهای عربی خاورمیانه باشد. لذا به نظر می رسد آن فرصتی که ایران 
برای رسیدن به یک توافق صرفا هسته ای داشت از دست رفته باشد و اگر 
توافق جدیدی هم در کار باشد فقط هسته ای نخواهد بود و در خصوص سایر 

مسائل و مباحث نیز صحبت خواهد شد. 

آرمان ملی: نخستین روز یازدهمین اجلاسیه مجلس خبرگان رهبری 
در حالی برگزار شد که اعضای آن در نطق خود بر ضرورت جهاد تبیین، بیان 
دستاوردهای انقلاب اسلامی و تقویت پول ملی تاکید کردند. این مراسم 
با سخنرانی افتتاحیه رئیس مجلس خبرگان رهبری آیت ا... احمد جنتی 
آغاز می شود و در ادامه جمعی از اعضای این مجلس نیز در نطق های پیش 
از دستور دیدگاه های خود را درباره مسائل روز کشور بیان می کنند. در این 
اجلاس چهره هایی همچون آیت ا... موحدی کرمانی، سید ابراهیم رئیسی، 
حسن روحانی، سیدمحمود علوی، غلامرضا مصباحی مقدم حضور داشتند. 

 به داد مردم برسیم
رئیس مجلس خبرگان رهبری یادآور شد که هم دین ما و هم آرمان های 
انقلاب و سنت و سیره پیامبر)ص( و ائمه به ما آموخته است که راضی 
نیستند حتی یکی از پیروان آنان گرسنه بماند. احمد جنتی در سخنرانی 
افتتاحیه یازدهمین اجلاس مجلس خبرگان رهبری با اشاره به مشکلات 
معیشتی مردم و شرایط اقتصادی کشور اظهار کرد: هم دین ما و هم 
آرمان های انقلاب و سنت و سیره پیامبر)ص( و ائمه به ما آموخته است 
که راضی نیستند حتی یکی از پیروان آنان گرسنه بماند. آنان مقید 
بودند که باید شکم مردم سیر باشد. وی افزود: مبادا بچه های یتیم، زنان 
بی سرپرست و افراد بی بضاعت نتوانند زندگی خود را تامین کنند. رئیس 
مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه باید لوازم زندگی مردم فراهم 
شود، اظهار کرد: ما هم باید در جایی که می توانیم از افراد متمکن بخواهیم 
به مردم کمک کنند تا مبادا افراد بی بضاعت نتوانند حداقل زندگی را 
تامین کنند باید به داد مردم رسید تا در محضر پیامبر)ص( و امام علی)ع( 

شرمنده نباشیم. 
 کشور در چهل سال گذشته رشد چشمگیری داشته است

همچنین حجت الاسلام محسن قمی نماینده مردم تهران و رئیس 
کارگروه علم و فناوری هیات اندیشه ورز مجلس خبرگان رهبری در سخنان 
خود گفت: پس از انقلاب اسلامی، کشور در حوزه های مختلف آموزشی از 
جمله آموزش عمومی، آموزش عالی و آموزش در سطح حوزه های علمیه، 
پیشرفت چشمگیری داشته است. وی با اشاره به اینکه در راستای اجرای 

منویات مقام معظم رهبری، مبنی بر تشکیل هیات اندیشه ورز در مجلس 
خبرگان رهبری برای بررسی پیشرفت ها، پسرفت ها و توقف ها در حوزه های 
مختلف علمی کشور، مجلس خبرگان رهبری اقدام به تشکیل هیات 
اندیشه ورز و کارگروه های تخصصی در حوزه های مختلف کرده است، 
افزود: کارگروه علم و فناوری با تشکیل جلسات کارشناسی متعدد، وضعیت 
آموزشی و پژوهشی کشور را در عرصه ها و سطوح مختلف بررسی کرده 
است و نتایج این بررسی ها نشان می دهد بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
در اکثر شاخص هایی که برای ارزیابی روند آموزشی در کشور تعیین شده 
است رشد چشمگیری داشته ایم. رئیس کارگروه علم و فناوری مجلس 
خبرگان رهبری با ارائه آمار دقیق و کارشناسی شده، رشد جمعیت تحت 
پوشش فرآیندهای آموزشی، افزایش مؤسسات آموزشی، رشد عدالت محور 
جغرافیایی و جنسیتی جامعه تحت آموزش و افزایش تعداد اعضای هیات 
علمی دانشگاه های کشور را از مصادیق پیشرفت کشور در حوزه آموزش و 

پژوهش و عرصه های علمی کشور برشمرد. 
 ضرورت تقویت ارزش پول ملی در راستای حل مشکلات 

اقتصادی مردم
حجت الاسلام محسن کازرونی، نماینده استان البرز در مجلس خبرگان 
رهبری و رئیس هیات امنای کمیته امداد امام خمینی)ره( در نطق خود 
گفت: کمیته امداد حضرت امام خمینی)ره( در جهت توانمندسازی افراد 
تحت پوشش خود تلاش می کند و برای خودکفایی آنها برنامه ریزی می کند. 
وی با اشاره به اینکه فقر، پدیده وحشتناکی است و مشکلات عدیده دیگری 
برای جامعه به وجود می آورد، افزود: در تعالیم دینی ما تأکید زیادی بر تلاش 
در جهت رفع فقر شده است. رئیس هیات امنای کمیته امداد خمینی)ره( 
با تأکید بر اینکه امام راحل)ره( بلافاصله بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
دستور تشکیل کمیته امداد را برای حمایت از محرومین صادر فرمودند، 
گفت: این نهاد در طول سالیان گذشته، خدمات ارزشمندی ارائه داده است 
و با برنامه ریزی در جهت توانمندسازی افراد تحت پوشش به خودکفایی آنها 
کمک کرده است و بر اساس آمارهای رسمی، یک سوم ایجاد اشتغال کشور 

توسط این نهاد صورت گرفته است. 
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علی بیگدلی
استاد دانشگاه

محمدهادی جعفرپور
وکیل دادگستری

قاسم محبعلی
تحلیلگر مسائل بین الملل

  صفحه  4

 از اخطار جدی دادسرای دیوان محاسبات 
تا درخواست پست جدید

 یک عبدالملکی 
 و این همه 
حاشیه

نماینده مجلس: دشمن گروهی است که شیفته تحریم، انزوا و مناقشات بین المللی است

     داد مجلس از غیبت »مسئولان دولتی«!     
     مشکلات اقتصادی مهم تر است یا موافقت نامه آب و هوایی پاریس؟    

صفحه 3

صفحه 2

پشت پرده ارز جهانگیری چه بود؟!
اسحاق جهانگیری:  ارز 4200 تومانی برای سفره مردم بود

 به رئیسی هم گفتم مهم سفره مردم است

دلیل افزایش قیمت خودرو چیست؟

صفحه  1

علی صوفی در گفت وگو با»آرمان ملی«:

 شرایط برای فعالیت اصلاح طلبان 
فراهم نیست

     رویکرد قالیباف درباره تحول   
    در مدیریت کشور    مثبت است    

   رئیسی به عنوان نایب رئیس اول ماندگار شد   

آرمان ملی:» نقطه آغاز اصلاحات مورد نظر آقای قالیباف حاکمیت 
است.آقای قالیباف در حاکمیت حضور دارد و به دنبال اصلاحات از 

درون حاکمیت است. البته رویکردی که آقای ...

آرمان ملی : یکدستی دولت و مجلس تنها یک رویا بود که اصولگرایان در سر می پروراندند. وحدتی که انتظارش را 
داشتند تبدیل به چالشی میان دولت اصولگرا و مجلســیان اصلاح طلب شد. مشکلات گرانی و تورم هم بر اختلافات 

میان دولت سیزدهم و مجلس افزود و ظاهرا آسمان روابط دولت و مجلس  ابری است و نمونه بارز آن در اتفاقات ...

آرمان ملی: اسحاق جهانگیری یکی از مدیران کارکشته عرصه صنعت است که اهل تصمیمات دولتی و دخالت  در 
تعیین نرخ و قیمت ها نیست. او اهل توسعه است و توسعه را نه از خروجی تصمیمات دولتی بلکه از دل اقتصاد آزاد ممکن 

می داند. با این وجود جهانگیری با اعلام سیاست اقتصادی در دولت روحانی ارزی تحت عنوان »ارز جهانگیری« ...

قاسم محبعلی
تحلیلگر مسائل بین الملل

  آنچه در یازدهمین اجلاس خبرگان رهبری گذشت؛ 

  آیت ا... جنتی رئیس ماند
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